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سرانجام بعد از حرف و حدیث های فراوان به نظر 
می آید سازوکار توافق برجام فراهم شده و طرف ایرانی به 
دستاوردهای کسب شده در صحنه خارجی پس از عبور از 
تنگناهای داخلی، راضی است. شاید این توافق را بتوان به 
فال نیک گرفت و در انتظار پیامدهای مثبت آن برای مردم 

و کشورمان نشست. آنچه فعلا از ...

سیدعلی خرم 
 استاد دانشگاه

مشهودتر شدن خشونت  آیا تجدید برجام در راه است؟

امیر موسوی: 
عدم حضور مقتدی صدر در نشست گفت وگوی ملی یک امتیاز است

چند روز قبل در یکی از گروه های مجازی کلیپی منتشر شده بود که در اتوبان 
نیایش در روز روشن، فردی با قمه در ترافیک راننده ای را تهدید و در عقب اتومبیل 
را باز کرده و وسایلی را به سرقت می برد. همان شب با یکی از دوستان که خودشان از 
بزرگان حوزه علوم اجتماعی و از تحلیلگران مسائل اجتماعی است، صحبت می کردم 
و گفتم من تقریبا کمتر از صد متر با این واقعه فاصله داشتم و وقتی از ماشین پیاده 
شدم، سریع از این طرف اتوبان به آن طرف اتوبان رفت. همین طور تصاویر مختلفی 
را از زورگیری به اشکال مختلف شاهد هستیم و تاملی بر آمار مصادیق خشونت و 
ضرب و جرح هم یکی از این مصادیق است. به ویژه آماری که اخیرا پزشکی قانونی 
استان تهران داده که در سه ماهه اول سال در مقایسه با سه ماهه اول سال گذشته 
حدود 7 درصد افزایش داشته و آمار حدود ششصد هزار پرونده مربوط به ضرب و جرح 
واقعا نگران کننده است. گرچه ما خشونت را فقط به ضرب و جرح خلاصه نمی کنیم. 
خشونت های خانگی مصادیق دیگری است که بخش کمی از موارد مربوط به ضرب 
و جرح ممکن است ثبت شود یا حداقل اینگونه استدلال کنیم که احتمالا همه 
آنچه در پزشکی قانونی ثبت می شود همه آمارهای واقعی مربوط به ضرب و جرح و 
مصادیق خشونت نیست. یکی از نیازهای همه ما و نیاز اساسی مان نیاز به امنیت است 
و همین طور احساس امنیت. برداشتم این است که احساس امنیت دارد کاهش پیدا 
می کند. خودم به شخصه هر جایی توقف می کنم حتی اگر کولر ماشینم هم خراب 
باشد، قطعا شیشه را پایین نخواهم داد یا به قدر کمی پایین می آورم. این شرایط و 
وضعیتی که داریم می بینیم، من به عنوان یک شهروند را نگران می کند. این شکل از 
خشونت ها و بخشی از آن برای ایجاد رعب و وحشت و بخش دیگر برای تامین نیازهای 
اساسی است. البته نمی خواهم تایید کنم که افراد برای اینکه معیشت خود را تامین 
کنند می توانند به هر شکلی و با هر راهی به هدفشان برسند، از جمله زورگیری و 
خفت گیری و شیوه هایی که متأسفانه داریم می بینیم. گرچه چندی قبل هم مصادیقی 
از این قمه کشی و موضوعات مشابه را دیدیم که حتی یکی از همکاران نیروی انتظامی 
را هم به شهادت رساندند و مصادیقی از این دست را که واقعا نگران کننده است اما 
نمی دانم چرا  ما چنین شرایطی را داریم تجربه می کنیم. این درحالی است که اگر 
احساس عدم امنیت داشته باشیم، قطعا رضایت از زندگی نداریم و قطعا از زندگی مان 
لذت نمی بریم. قطعا ترس و نگرانی و اضطراب در جامعه غالب می شود و مردم از این 
وضعیتی که وجود دارد، متاثر می شوند. موضوعی که ما نباید از آن غفلت کنیم، تعهد 
و مسئولیتی است که دولت ها در هر جامعه برای افزایش امنیت و کاهش احساس 
امنیت به عهده دارند. مسئولیتی است که برای رفاه و تامین اجتماعی برای همه آحاد 
مردم به عهده دارند. مسئولیتی که برای تامین نیازهای اساسی مردم و خدمات پایه 
در حوزه رفاه و تامین اجتماعی به عهده دارند. فراموش نکنیم که این نوع اعمال 
خشونت بدون حتی یک ماسک یا نقاب که دیده نشوند و معمولا قبلا خفت گیری را در 
جاهای خلوت و تاریک انجام می دادند اما می بینیم که این نوع خفت گیری در جایی 
که ترافیک بالاست، اتفاق می افتد. گهگاهی در ترافیک های بالا که قرار می گیریم 
متوجه می شویم که خانواده ها و زن و مرد و بچه ها بعضا به فروش اقلامی مثل آب 
خنک و... مبادرت می ورزند و مشتری را در ترافیک ها به نوعی ترغیب می کنند که از 
آنها خرید کنند تا یک درآمدی داشته باشند. و اینکه الان این پدیده را شاهد هستیم 
که خفت گیری را هم در چنین مکان هایی در روز روشن بدون هرگونه نقابی انجام 
می دهند، یعنی خفت گیران و کسانی که خشونت های اجتماعی این چنینی را دارند 
انجام می دهند هیچ ابا و ترسی ندارند. از این رو این را باید بپذیریم که اگر ابا و ترس 
نداشته باشند هر نوع رفتاری را در هر کجا و با هر گروه و فردی حاضرند اعمال بکنند 
و این نگران کننده است. باز هم می خواهم بگویم که مراقب باشیم وقتی حال اقتصاد 
خراب می شود و وقتی رفاه و تامین اجتماعی به هر دلیلی که بحثم ورود به آن دلایل 
نیست چنین بلا و مصیبتی را سر ما و مردم ما آورد، اما محصولش افزایش آن احساس 
ناامنی یا نگرانی از حفظ اموال و دارایی ها و جان ومال است. مراقب باشیم که ادامه 
این روند می تواند سلامت روانی اجتماعی مردم و جامعه را بیش از پیش تخریب کند. 

سرانجام بعد از حرف و حدیث های فراوان به نظر 
می آید سازوکار توافق برجام فراهم شده و طرف 
ایرانی به دستاوردهای کسب شده در صحنه خارجی 
پس از عبور از تنگناهای داخلی، راضی است. شاید 
این توافق را بتوان به فال نیک گرفت و در انتظار 
پیامدهای مثبت آن برای مردم و کشورمان نشست. 
آنچه فعلا از گفته های مذاکره کنندگان برجام 
برمی آید یک جدول بندی زمانی وجود دارد که 
چهار زمان اصلی در آن مشخص شده شامل روز 
جمع بندی یا اعلام توافق برجام، روز تایید، روز 
بازاجرا و روز تکمیل که در مجموع حدود شش ماه 
طول می کشد. آنچه ایران در دست دارد و به عنوان 
تضمین تحویل می دهد، مجموعه مواد غنی شده 
اورانیوم است که ظاهرا تا روز »بازاجرا« به روسیه 
می فرستد و نگرانی جهان از خطر هسته ای شدن 
ایران را برطرف می نماید. آنچه گفته شده به عنوان 
تضمین ادامه برجام توسط ایران تحویل می گیرد، 
عدم خروج آمریکا از برجام در دوره بایدن و سه 
سال پس از آن و رفع تدریجی برخی تحریم ها را 
شامل می شود. اینکه چه بیشتر از این ایران باید 
می گرفت شاید دیگر اکنون موضوعیت نداشته 
باشد بلکه باید به دستاوردهای حاضر بسنده کرد 
و به اصل هدف اندیشید. اما ایران دنبال تضمین 
بوده که رئیس جمهور بعدی آمریکا، توافق را دوباره 
به هم نزند. در این رابطه می توان گفت کشورمان باید 
روی فرستادن مواد غنی شده به روسیه دقت نماید 
که برگشت اتوماتیک آن تضمین شده باشد و در 

این صورت است که کلاف در دست ایران باقی خواهد 
ماند و رئیس جمهور بعدی آمریکا را از هر خروجی از 
برجام منصرف می سازد. سوال این است که دفعه قبل 
که مواد غنی شده هسته ای به صورت امانی به روسیه 
فرستاده شد آیا راه برای برگشت آماده و در اختیار 
ایران قرار داشت؟ اما اینکه در برجام جدید توافق شده 
تا سه سال، رئیس جمهور بعدی آمریکا نمی تواند از 
برجام خارج شود، با توجه به ساختار قدرت در 
آمریکا، خالی از پشتوانه به نظر می آید. پس ایران باید 
به محدوده و دایره قدرت خود بیندیشد و هرگونه 
تضمین را در آن دایره تنظیم نماید که دسترسی آسان 
به اندوخته مواد هسته ای خود مهم ترین آن است. 
حال سوال اصلی باقی است، هدف از تجدید برجام 
چیست؟ آیا ایجاد فضای امن و بدون حاشیه برای 
ایران و منطقه مقصود است؟ آیا برداشتن تحریم ها و 
عادی سازی تجارت نفت و کالا و سپس عادی سازی 
روابط اقتصادی و سرمایه گذاری منظور است؟ بی شک 
برجام به خودی خود هدف نیست اگرچه نزدیک به 
هشت سال انرژی و توان کشورمان را به خود اختصاص 
داده ولی برجام، راهکار و وسیله ای است برای نیل 
به هدف که همانا رفاه مردم و رشد و توسعه کشور 
محسوب می شود. در این حالت بایستی با قاطعیت 
گفت برجام به خودی خود فراهم آورنده رفاه و رشد 
و توسعه نخواهد بود. به عبارت دیگر نه ایران می تواند 
به بانک ها و شرکت های خارجی دستور دهد که 
روابط بانکی عادی با ایران برقرار کرده و در پروژه های 
مختلف سرمایه گذاری نمایند تا دوباره ایران که قبل 
از انقلاب دارای اقتصادی 50 درصد بزرگ تر از اقتصاد 
کره جنوبی بود به جایگاه واقعی خود بازگردد و نه 
رئیس جمهور آمریکا حتی از نوع خوبش هم قادر است 
چنین دستوری به بانک ها و شرکت های بین المللی 

دهد زیرا آنها اطاعت نخواهند کرد. حلقه مفقوده در 
این رابطه، استراتژی، سیاست ها و نگاه های جمهوری 
اسلامی به روابط بین الملل در خارج و تکیه بر رضایت 
و رفاه مردم در داخل و تاکید بر منافع و امنیت ملی 
ایران و نه دیگران است. یعنی اگر این فرمول چراغ فرا 
راه ما قرار نگیرد، برجام مشکلی از ما حل نمی نماید. 
به عبارت دیگر، بانک ها و شرکت های سرمایه گذاری 
و صاحبان تکنولوژی های مدرن و پیچیده در ورای 
برجام جست وجو می کنند آیا با ایران می توانند همکار 
باشند و ایران کشور با ثباتی از نظر داخلی است و 
دشمنی بالفعل در خارج ندارد؟ هیچ سرمایه گذاری 
حاضر نیست خارج از ارکستر هماهنگ جهانی با 
کشوری که تکرو باشد کار کند زیرا سرمایه اش به 
خطر می افتد. بنابراین ما نمی توانیم تکرو باشیم و 
انتظار جذب سرمایه خارجی از طریق اجرای برجام 
داشته باشیم. این اصل را چین، چهار دهه پیش به 
آزمایش گذاشت و چون راه دیگری مقدور نبود در 
نهایت سیاست درهای باز و تعامل با همه جهان را در 
پیش گرفت که روابط دوستانه با جامعه بین المللی 
بستر سرمایه گذاری خارجی گردید. ابتدا سرمایه و 
تکنولوژی آمریکا سپس ژاپن و کشورهای اروپایی 
به چین سرازیر گردید و از برکت سرمایه خارجی و 
تکنولوژی مدرن، اقتصاد و صنعت این کشور تبدیل 
به غولی شد که آمریکا امروز آن را رقیب خود می داند 
و کمر به شکست آن بسته است. کشور ما هم با توافق 
برجام در دوره اوباما، تجربه مذاکره برای گسترش 
روابط بانکی و سرمایه گذاری خارجی دارد که همه 
چیز آماده بود ولی اراده داخلی فراهم نگردید لذا از 
برجام حاجتی برآورده نشد. امید است تجربه قبلی، 
چراغ فرا راه آینده ما باشد که وقت مردم و کشور 

تلف نشود. 

آرمان ملی: یک کارشناس مسائل عراق با اشاره 
به برگزاری جلسه گفت وگوی ملی در عراق با حضور 
گروه های شیعه، اهل سنت و کرد و عدم حضور جریان 
مقتدی صدر در این نشست گفت: این عدم حضور 
یک امتیاز بزرگ و در عین حال یک ضعف بزرگ برای 
مقتدی صدر محسوب می شود.  امیر موسوی با بیان 
اینکه در جلسه ای که روز چهارشنبه به دعوت آقای 
کاظمی برگزار شد گروه های مختلف شیعه، سنی 
و کرد و حتی نماینده سازمان ملل در امور عراق نیز 
حضور داشتند ولی در عین حال شاهد غیبت مقتدی 
صدر در این جلسه بودیم تصریح کرد: این عدم حضور 
یک امتیاز برای آقای صدر محسوب می شود و این نشان 
داد که آقای صدر در یک کفه قرار دارد و دیگر گروه های 
سیاسی عراق در کفه دیگر. در واقع این عدم حضور و 
تاکید گروه های شرکت کننده در این نشست برای 
اینکه هیاتی را برای گفت وگو با صدر مشخص کنند 
وزن وی را در عرصه سیاسی عراق با توجه به پشتوانه 

مردمی اش نشان داد. این کارشناس مسائل عراق با 
بیان اینکه در عین حال این عدم حضور یک ضعف 
بزرگ برای مقتدی صدر محسوب می شود، افزود: در 
این جلسه همان طور که اشاره شد گروه های مختلف 
سیاسی عراق شرکت داشتند به جز مقتدی صدر و این 
در واقع این پیام را القا می کند که مقتدی صدر مخالف 
اجماع سازی ملی و حل بحران سیاسی کنونی عراق 
است. وی با بیان اینکه در این جلسه شرکت کنندگان 
بر مسائلی تاکید و تصمیماتی گرفتند و در آخر نشست 
بیانیه ای را منتشر کردند، گفت: آقای مقتدی صدر در 
این مدت بارها بر تشکیل دولت اکثریت ملی در عراق 
تاکید داشت و جلسه روز چهارشنبه نیز در راستای 
همین موضوع بود ولی آقای مقتدی صدر از حضور 
در جلسه خودداری کرد و به نوعی برخلاف شعارهای 
قبلی خود رفتار کرد. موسوی با بیان این اعتقاد که این 
عدم حضور و همراهی به نوعی از آقای مقتدی صدر 
یک شورشی معرفی می کند که در برابر دیگر گروه های 

عراقی ایستاده است، خاطرنشان کرد : پیش از این 
مقتدی صدر تاکید داشت که چارچوب هماهنگی 
شیعه یک اقلیت است ولی در نشست روز چهارشنبه 
تنها این گروه حضور نداشت اهل سنت و کردها نیز 
حضور داشتند ولی باز هم مقتدی صدر از شرکت در 
این جلسه خودداری کرد. وی با اشاره به اظهارات برخی 
از نزدیکان مقتدی صدر در مورد جلسه چهارشنبه و 
انتقاداتی که آنها به این جلسه وارد کردند، افزود: به 
نظر می رسد مقتدی صدر با توجه به پشتوانه مردمی 
در خیابان اعتقاد دارد که می تواند روند امور در عراق 
را به نحو مورد نظر خود به هم بزند و شاید در این بستر 
می خواهد امتیازات بیشتری را بگیرد. این کارشناس 
مسائل عراق با بیان اینکه در حال حاضر مقتدی صدر به 
نوعی در مقابل تمام گروه های سیاسی عراق قرار گرفته 
است، تاکید کرد : قرار است هیاتی از سوی شرکت 
کنندگان در جلسه روز چهارشنبه با مقتدی صدر دیدار 
کند و باید دید این دیدار به چه نتایجی منجر می شود. 

سیدحسن موسوی چلک
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی ایران

سیدعلی خرم 
 استاد دانشگاه

صفحه 6

 دولت 
 به وعده اش 
 در رتبه بندی 
 معلمان 
عمل کرد

   میثم صانعی: ما شکایت کرده ایم و امیدواریم با خاطیان 
    برخورد صورت گیرد تا دیگر شاهد اهانت و هتک حرمت به    

     مرحوم آیت الله صانعی نباشیم    

»آرمان ملی«:چالش های کنونی اقتصاد کشور به چه میزان به عملکرد دولت 
حسن روحانی ارتباط دارد؟آیا رویکردی که برخی از مدیران  برای مقصر نشان 
دادن دولت گذشته در به وجود آمدن وضع موجود در پیش گرفته اند با واقعیت 

منطبق است؟دولت سیزدهم به چه میزان از اشتباهات ....

مشاور تیم مذاکره کننده : 
 حذف نام سپاه از فهرست 

سازمان های تروریستی هیچ وقت 
پیش شرط توافق نبوده است

آرمان ملی: مشاور تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات 
وین به یک گزارش شبکه سی ان ان درباره خواسته های 
ایران در مذاکرات برجامی واکنش نشان داده و ادعای آن 
را رد کرد.  محمد مرندی، در واکنش به یک گزارش شبکه 
سی ان ان که ادعا کرده بود، »تهران بر خارج کردن نام سپاه 
پاسداران ایران از لیست تحریم های آمریکا پافشاری نخواهد 
کرد«، در صفحه توییترش نوشت: من بارها در چند ماه اخیر 
گفته ام خارج کردن نام سپاه پاسداران از لیست سازمان های 
تروریستی خارجی آمریکا هیچ وقت پیش شرط یا درخواستی 
کلیدی نبوده است. مرندی ادامه داد: ایران هم سنتکام را در 
لیست ]گروه های[ تروریستی اش نگاه خواهد داشت. اما اگر 
آمریکا لازم می داند چنین چیزی بگوید تا به توافق مقبولیت 
بخشد، به خودشان ارتباط دارد. در همین راستا یک مقام 
ارشد آمریکایی در گفت وگو با شبکه خبری  سی ان ان درباره 
آخرین وضعیت مذاکرات احیای برجام گفته بود: اکنون در 
مقایسه با دو هفته پیش به حصول توافق در وین نزدیک تر 
شده ایم اما هنوز نتیجه نامشخص است زیرا برخی شکاف ها 
به قوت خود باقی مانده است. رئیس جمهور بایدن تنها 
توافقی را تایید خواهد کرد که منافع ملی ما را تامین کند. 
وی در ادامه با اشاره به متن پیشنهادی اتحادیه اروپا در 
مذاکرات وین که این اتحادیه آن را پیش نویس نهایی خوانده 
است، ادعا کرده بود که ایران از درخواست کلیدی خود برای 
حذف نام سپاه پاسداران از فهرست تروریستی آمریکا صرف 

نظر کرده است. 

وزیر کشور: 
وجود اماکنی برای برگزاری تجمعات لازم است

آرمان ملی: وزیر کشور در نشست خبری خود درباره 
بازارچه های مرزی و ساماندهی کوله بران گفت: بازارچه های 
مرزی جزو موارد مورد توجه دولت است، باید تعاملات 
خودمان را با همسایگان بیشتر کنیم، عزیزان در مرز 
می توانند معاش خودشان را تامین کنند و همچنین امنیت 
برای ما بیاورند. احمد وحیدی تاکید کرد: همه بازارچه های 
مرزی ما فعال است و گاهی به خواست کشور های مجاور 
غیرفعال می شوند که درصدد هستیم با گفت وگو آن ها را 
فعال کنیم. در حال حاضر فقط فعالیت بازارچه مرزی کوهک 
به دلیل مسائل افغانستان دچار نوسان است. وحیدی در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه طرح مشخص کردن مکانی 
برای برگزاری تجمعات صنفی و تشکیلاتی از مجلس قبل 
باقی مانده است و با توجه به این که طی یکسال اخیر شاهد 
تجمعات صنفی و معیشتی بوده ایم آیا زمان آن نرسیده این 
طرح تعیین تکلیف شود، گفت: تجمعاتی در کشور انجام 
شده است، صنوف مختلف خواسته های خود را می گویند که 
با اخذ مجوز مشکلی نیست، مشکل آنجا است که یک عده 
می خواهند از این تجمعات سوءاستفاده کنند. وزیر کشور 
تاکید کرد: البته این تعداد اندک هستند، اما می خواهند 
خواسته های صنوف را تغییر جهت دهند، این عناصر کم 

هستند، اما تلاش می کنند.

آرمان ملی: چند روز پیش، خبری با این تیتر در رسانه 
منتشر شد: »افزایش  خودکشی در میان کارگران ایرانی« 
این خبر را که خبرگزاری کار ایران منتشر کرده بود، نشان 
می داد که در بهار و تابستان امسال - بدون در نظرگرفتن 
اخبار تایید نشده-  10 کارگر خودکشی کرده اند و این رقم 
نسبت به مدت مشابه در سال گذشته،   بیشتر بوده است...

سال های  در  ملی:  آرمان 
اخیر، اهالی کتاب و مطالعه 
با اصطلاحی تحت عنوان 

»ناداستان« ...

 »آرمان ملی«  توافقات دولت با بخش خصوصی در تامین برق پایدار  را   بررسی می کند:

روشنی صنایع خــاموش
    عضو کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی : دولت باید برنامه های خود را به سمت تامین پایدار برق صنایع سوق دهد و اگر با تامین برق بخش صنایع 

توسط بخش خصوصی موافقت کند، هم سود خود را خواهد کرد و هم بسیاری از مشکلات در این بخش حل خواهد شد 

 سنــگ   قبــر 
آیت ا...      صانعی

مخدوش شد

آرمان ملی: روز گذشته محسن بیات فرزند آیت ا... بیات زنجانی، مرجع تقلید با انتشار 
تصویری از مخدوش شدن سنگ قبر آیت الله صانعی خبر داد و نوشت: »سنگ قبری که 
می شکنید و تصویری که مخدوش اش می کنید؛ خوبی اش این است که  آدم می فهمد تهی 
از استدلالید..« به دنبال آن خبرگزاری ایلنا به نقل از میثم صانعی فرزند این مرجع فقید 
این خبر را تایید کرد  و گفت: از اوایل ارتحال حاج آقا تا همین چند وقت پیش، یک قاب 

عکس حاج آقا را بالای مزار ایشان قرار می دادیم. گاهی که می آمدیم، می دیدیم که این 
تصویر خط خطی و مخدوش شده است؛ به همین خاطر بعد از تکرار چند باره این اتفاق، 
تصمیم گرفتیم سفارش حکاکی تصویر مرحوم آیت الله العظمی صانعی را روی یک کاشی 
بدهیم تا این اتفاق دیگر تکرار نشود اما متأسفانه باز هم شاهد این هتک حرمت و اهانت به 
ادامه صفحه 3 ساحت مرجع تقلید فقید حضرت آیت الله صانعی هستیم. 


